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Zápis z jednání představenstva ČLK, 

konaného dne 23. 11. 2024 od 9:00 hodin v Domě lékařů v Praze 9 

 

Přítomni: MUDr. Kubek, MUDr. Přáda, MUDr. Dobeš, MUDr. Dostalíková, MUDr. 

Dvorník, MUDr. Henčlová, MUDr. Jehlička, Ph.D., MUDr. Kubíček, MUDr. 

Lindovský, MBA, MUDr. Monhart, PhD., MUDr. Mečl, MUDr. Němeček, 

MUDr. Sedláček. 

Omluveni:     MUDr. Aszalayová, MUDr. Dernerová, MUDr. Mach, MUDr. Šťastný, PhD., 

                       MUDr. Trnka, MUDr. Voleman, MUDr. Doležal. 

Přizváni: Mgr. Valášek, MBA, MUDr. Sojka. 

 

Prezident Dr. Kubek přivítal přítomné členy představenstva a zahájil zasedání v 9:00 hodin. 

Přítomno 12 členů představenstva. Představenstvo je usnášeníschopné. 

 

 

1) Připomínky k minulému zápisu  

 

 

2) Vnitřní činnost 

 

Informace o počtu nových členů ČLK 

    V říjnu 2024 bylo přijato celkem 93 lékařů: 

     z toho bylo     28  lékařů se státní příslušností SR, 

    11  lékařů s jinou státní příslušností, 

                15  lékařů se slovenskou LF 

      3  lékaři se zahraniční LF 

V tomto období nebyla žádná žádost o přijetí posouzena jako pozdní vstup. 

V roce 2024 požádalo celkem 180 lékařů o certifikát profesní bezúhonnosti 

 

 

Informace o stavu financí ČLK 

   Na základě usnesení představenstva z listopadu 2020 zpracovala paní Lakvová za 

ekonomické oddělení informaci o stavu financí na účtu komory a o očekávaných příjmech a 

výdajích v říjnu 2024. 

Představenstvo bere informaci ekonomického oddělení ČLK na vědomí.  

Hlasování – přítomno 12  hlasujících: 

pro:     12 

proti:    0 

zdržel se:  0     Návrh byl jednomyslně přijat. 

 

 

Povodňová pomoc 

  Dr. Kubek informoval, že ČLK akceptovala i dodatečně podané žádosti, které byly řádně 

zdokumentované, a poskytla tedy celkem 25 svým členům ze svého centrálního rozpočtu na 

odstranění následků povodní celkem 1 000 000,- Kč. Z příjemců této pomoci bylo 12 členů OS 

Bruntál, 8 členů OS Opava, 3 členové OS Frýdek-Místek, 1 člen OS Jeseník a 1 OS Ostrava.  

Představenstvo bere informace na vědomí.  

Hlasování – přítomno 12  hlasujících: 

pro:     12 

proti:    0 
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zdržel se:  0     Návrh byl jednomyslně přijat. 

 

 

Karta člena ČLK 

  Dr. Kubek informoval, že do sjezdu ČLK si průkaz již vytvořilo 10 340 členů (22 % 

z celkového počtu) z toho v aplikaci Apple peněženka 6 770 (65,5 %), v aplikaci Google 

peněženka 3 244 (31,5 %) a v aplikaci Portmonka 326 (3 %). 

  Mgr. Valášek informoval, že k dnešnímu dni si průkaz již vytvořilo 11 076 členů. 

Představenstvo bere informaci na vědomí. 

Hlasování – přítomno 12  hlasujících: 

pro:     12 

proti:    0 

zdržel se:  0     Návrh byl jednomyslně přijat. 

 

 

Konference ČLK  

   Program sledování stavu duševního zdraví lékařů a zdravotníků zahájila ČLK pod vedením 

profesora Radka Ptáčka již v roce 2012, kdy také ve spolupráci s I. LF UK uspořádala první 

z cyklu konferencí věnovaných duševnímu zdraví zdravotníků a prevenci syndromu vyhoření.   

V letošním roce vedoucí oddělení vzdělávání profesor Ptáček ve spolupráci s Psychiatrickou 

klinikou 1. LF UK a VFN v Praze připravil seminář zabývající se moderním a praktickým 

pojetím péče o duševní zdraví, zvláště s ohledem na výkon lékařských a zdravotnických 

povolání. Součástí semináře byla také prezentace výsledků výzkumu o duševním zdraví lékařů, 

který realizovala ČLK. Mimořádné semináře byly naplánovány ve 12 městech po celé ČR a 

měly se stát dalším krokem České lékařské komory k systematické podpoře duševního zdraví 

lékařů. 

   Konferenci s názvem „Duševní zdraví v medicíně“, kterou připravoval profesor Ptáček se 

svými spolupracovníku, uspořádala pořádala ČLK pod odbornou záštitou I. LF UK dne 

14.11.2024 v Domě lékařů. Konference se konala hybridní formou.  

Představenstvo bere informaci na vědomí. 

Hlasování – přítomno 12  hlasujících: 

pro:     12 

proti:    0 

zdržel se:  0     Návrh byl jednomyslně přijat. 

 

 

Účast na sjezdu ČLK 

   V roce 2022 byla přijata novela SP-2 Volebního řádu, která snížila počet delegátů sjezdu. 

Potvrdilo se, že redukce počtu oprávněných delegátů byla krok správným směrem. Již na sjezdu 

v listopadu 2023 se ukázalo, že se po snížení počtu oprávněných delegátů zvýšila jejich 

procentní účast.  
Praha 2018 Brno 2019 Praha 2021 

(mimořádný 

termín) 

Brno 2022 Praha 2023 Brno 2024 

nárok účast nárok účast nárok účast nárok účast nárok účast nárok účast 

410 360 417 349 417 320 429 347 338 295 345 293 

 87,8%  83,7%  76,7%  80,9%  87,3%  84,9% 

Představenstvo bere informaci na vědomí. 

Hlasování – přítomno 12  hlasujících: 

pro:     12 

proti:    0 
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zdržel se:  0     Návrh byl jednomyslně přijat. 

 

 

Ples lékařů českých  

   27. reprezentační Ples lékařů českých pořádá ČLK spolu s LOK-SČL v sobotu 25.1.2025 

v Paláci Žofín v Praze.  

Představenstvo bere informaci na vědomí. 

Hlasování – přítomno 12  hlasujících: 

pro:     12 

proti:    0 

zdržel se:  0     Návrh byl jednomyslně přijat. 

 

    Dr. Přáda se připojil k jednání představenstva v 10.00 hodin, přítomno je 13 členů 

představenstva. 

 

Trestná činnost a neetické jednání lékařů a lékařek 

   Sjezd ČLK svým usnesením jednoznačně odsoudil chování těch lékařek a lékařů, kteří se 

dopustili protiprávního nebo neetického jednání v souvislosti s výkonem svého povolání. 

   Dr. Kubek informoval o dopisu, který mu 20.11.2024 společně zaslalo šest poslankyň a který 

zároveň zveřejnily na sociálních sítích. Dopis se sice týkal jednoho medializovaného případu 

lékaře, který sexuálně zneužíval pacientky, ale dotazy, které dopis obsahuje, je možno zobecnit 

na všechny potenciální případy sexuálního obtěžování a nátlaku ze strany lékaře. Dopis zároveň 

ukázal, že přinejmenším někteří zákonodárci mají zkreslenou představu o kompetencích ČLK. 

   Prezident ČLK rovněž veřejně 21.11.2024 písemně ujistil skupinu poslankyň o tom, že 

komora řeší veškeré podobné případy, pokud se o nich dozví. Dokládá to například nedávná 

kauza praktického lékaře, který vyžadoval od svých pacientek, aby u něho podstoupily i 

gynekologické vyšetření, ač nebyl gynekologem. Po prošetření stížnosti dvou pacientek ČLK 

lékaře vyloučila. Jeho žaloba proti komoře o neplatnost tohoto vyloučení byla zamítnuta 

krajským soudem a toto rozhodnutí bylo potvrzeno i Nejvyšším správním soudem. Problémem 

u tohoto i dalších případů je, že komora nemůže předběžným opatřením ani v takto závažných 

případech lékaři zakázat do konečného rozhodnutí výkon praxe, ani výkon určitých činností. 

To zákon komoře neumožňuje. V daném případě mohl tedy lékař i po vyloučení z komory 

vykonávat praxi až do konečného rozhodnutí soudu.  

   Pokud se však komora o případu nedozví, nemá možnost mu nijak zabránit. Zákon 

neumožňuje komoře provádět kontroly poskytovatelů zdravotních služeb, i když jsme toto 

v minulosti opakovaně marně navrhovali. Při kontrole by jistě bylo možno se zaměřit i na 

nastavení takových pravidel ze strany zaměstnavatele, které by měly podobným případům 

zabránit nebo je pomoci odhalit. Prezident ČLK v této věci požádal poslankyně o pomoc. 

   Etické konference, kursy i právní semináře, které ČLK pořádá, se zaměřují pochopitelně také 

na pravidla chování lékařů a lékařek k pacientům.  

  ČLK samozřejmě lituje oběti trestné činnosti i neetického jednání a učiní vše, co jí právní řád 

České republiky umožňuje, aby se takové činy nestávaly a pokud již k nim dojde, aby jejich 

pachatelé byli co nejrychleji potrestáni.  Za nejdůležitější samozřejmě považujeme prevenci, a 

proto se na ni ještě více zaměříme na vzdělávacích akcích. Je však třeba si uvědomit, že těchto 

akcí se zpravidla účastní lékaři, u kterých nehrozí podobné chování. Vícekrát jsme také 

navrhovali, aby komora měla vůči lékařům více pravomocí než pouze pokuty a vyloučení, ale 

zatím ke změně nedošlo. Naše možnosti jsou tedy značně omezené. Také v této věci bychom 

přivítali pomoc zákonodárců. 

   ČLK nemá o „případu Cimický“, ve kterém padlo zatím nepravomocné soudní rozhodnutí, 

jiné informace než ty veřejně dostupné. Z těch vyplývá, že se jedná o velmi závažnou trestnou 
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činnost, která je logicky předmětem trestního řízení a nikoliv „pouhého“ disciplinárního šetření 

profesní komory, které nemůže trestní řízení v takto závažném případě nahrazovat.  

   Zdaleka nejde jen o pravidlo zákazu „dvojího trestání“, ale především o to, že policie má 

mnohem více možností zjistit skutečný stav věci a opatřit důkazy, než má komora. Pokud by se 

však kterákoli z postižených pacientek na komoru obrátila, případ by samozřejmě byl důsledně 

řešen. Patrně by se tím tomuto lékaři zabránilo pokračovat v sexuálním obtěžování, nátlaku a 

znásilňování. Je samozřejmě pochopitelné, že z pozice pacientky léčené psychiatrem je velmi 

těžké stěžovat si na svého lékaře, navíc mediálně známého. Méně pochopitelné je, že ani ženy, 

které nebyly pacientkami tohoto lékaře a setkaly se s ním pracovně, přičemž je sexuálně 

obtěžoval, stížnost nebo oznámení nepodaly.  

   Pokud má ČLK efektivně bránit podobným excesům, potřebovala by rozšíření a posílení 

svých kompetencí. Zároveň by k posílení autority ČLK u veřejnosti mohlo vést zrychlení 

disciplinárního řízení a právo přijímat vůči podezřelým lékařům v takto výjimečných případech 

tzv. předběžná opatření omezující jejich činnost.  

  ČLK děkuje předem zákonodárcům za podporu a pomoc. 

   Dr. Kubek informoval, že jako prezident ČLK žádá Etickou komisi ČLK, aby ve spolupráci 

s právní kanceláří, s Revizní komisí ČLK a Čestnou radou ČLK navrhla zpřesnění pravidel 

Etického kodexu komory tak, aby byla zdůrazněna absolutní nepřijatelnost jakéhokoli jednání, 

které by byť jen hraničilo se sexuálním obtěžováním či nátlakem.  

   Představenstvo deklaruje nulovou toleranci k genderově nevhodnému chování a vyzývá 

ke stejnému kroku své členy, zejména vedoucí pracovníky zdravotnických kolektivů. 

   ČLK vždy odsuzovala chování těch lékařek a lékařů, kteří se dopustili protiprávního 

nebo neetického jednání v souvislosti s výkonem svého povolání. 

   Představenstvo ČLK jednoznačně odsuzuje chování Dr. Cimického a současně 

konstatuje, že vzhledem k současnému soudnímu projednávání tohoto případu, a do 

pravomocného skočení projednání této věci, nemá komora pravomoc, jakkoliv v rámci 

disciplinárního řízení zasáhnout a uložit jakýkoliv trest (disciplinární opatření).  Podle 

stávajících právních předpisů, zák. č. 220/1991 Sb., komora může vyloučit svého člena na 

dobu maximálně 5 let.  

   Představenstvo ukládá Etické komisi ČLK, aby ve spolupráci s právní kanceláří, 

s Revizní komisí ČLK a Čestnou radou ČLK navrhla zpřesnění pravidel Etického kodexu 

komory tak, aby byla zdůrazněna absolutní nepřijatelnost jakéhokoli jednání, které by 

byť jen hraničilo se sexuálním obtěžováním či nátlakem. 

   Představenstvo vyjadřuje lítost všem ženám a dívkám, které se setkaly s takovým 

selháním lékaře, u kterého hledaly pomoc a bezpečí, a vyzývá veřejnost, aby se 

v obdobných případech na ČLK neprodleně obracela. 

Hlasování – přítomno 13  hlasujících: 

pro:     13 

proti:    0 

zdržel se:  0     Návrh byl jednomyslně přijat. 

 

 

3) Jednání a informace   

 

Zákon o odměňování zdravotníků 

   Pokud nebude práce ve zdravotnictví více atraktivní, pak nebude mít pacienty, kdo léčit.  

Po 5. jednání pracovní skupiny jmenované ministrem Válkem v červnu 2024 předložil Dr. 

Kubek jménem ČLK jednoduchý návrh tarifní tabulky pro zdravotníky, která by garantovala 

nepodkročitelný minimální příjem pro lékaře v závislosti na kvalifikaci a praxi a zároveň 
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umožní zaměstnavatelům flexibilně navyšovat platy klíčovým zaměstnancům tak, jak požadují 

zejména ředitelé regionálních nemocnic, kterým tímto vycházíme vstříc. 

Lékař absolvent 1,5 násobek průměrné mzdy (65 000,- Kč) 

Lékař po základním vzdělávacím kmenu 2 násobek průměrné mzdy (86 500,- Kč) 

Lékař po atestaci 2,5 násobek průměrné mzdy (108 000,- Kč) 

Lékař po atestaci a po dosažení celkové praxe nejméně 10 let 2,75 násobek průměrné mzdy 

(119 000,- Kč) 

Lékař po atestaci a po dosažení celkové praxe nejméně 15 let 3 násobek průměrné mzdy (130 

000,- Kč) 

Vše za základní pracovní dobu a jako tarifní minima s možností zaměstnavatelů platy klíčovým 

zaměstnancům navyšovat. 

6. jednání 18.7.2024 i tentokrát za účasti ministra Válka. Nákladovou modelaci našeho návrhu 

jsme nedostali. ČLK i odbory souhlasí s tím, aby se speciální příplatky pro lékařky a lékaře v 

nemocnicích vyplácené od 1.1.2024 v souladu s prosincovou dohodou (tzv. Fialovné), 

rozpustily v nově stanovených minimálních tarifech. Ostatní zákonné příplatky samozřejmě 

musí zůstat zachovány. Akceptovali jsme výhradu, že průměrná mzda spočítaná ČSÚ obsahuje 

i nějakou přesčasovou práci, i když nikdo nemá tolik přesčasů jako lékaři a lékařky v 

nemocnicích. Před příštím jednáním se musíme podrobně seznámit s metodikou, kterou používá 

ČSÚ pro výpočet průměrné mzdy. Při jednání akceptujeme fakt, že by se platy zdravotníků 

vázaly na průměrnou mzdu z roku o dva roky předcházejícího. Zároveň upozorňujeme, že 

statistickou průměrnou mzdu může zkreslovat nejenom přesčasová práce, ale také dopočítávání 

zkrácených pracovních úvazků do úvazku 1,0. Zkrátka, až budeme znát „očištěnou“ průměrnou 

mzdu, budeme moci posoudit, zda bude pro nás akceptovatelná jako základna pro koeficientové 

stanovení minimálních tarifních platů. 

7. jednání se mělo uskutečnit 29.8.2024, avšak kvůli nemoci ministra Válka bylo odloženo až 

na 26.9.2024. Zástupci SML-ČLK předložili vůči Mz velmi vstřícný návrh, který dokonce 

opouštěl požadavek na trojnásobek průměrné mzdy pro kvalifikované lékaře. Přestože tento 

návrh byl zejména pro zkušené lékaře a lékařky dokonce za hranicí přijatelného kompromisu, 

ministerstvo i tento návrh odmítlo. 

8. jednání 15.10.2024 několik hodin před jednáním jsme z Mz obdrželi další návrh, který 

bohužel nesplňoval nic z toho, k čemu se vicepremiér Válek jménem Vlády ČR zavázal 

podpisem dohody v prosinci 2023.  

   Návrh Mz nesjednocuje pravidla odměňování v lůžkových zdravotnických zařízeních, která 

mají smlouvu se zdravotními pojišťovnami.  

   Návrh Mz negarantuje lékařům příjmy za základní pracovní dobu v rozmezí 1,5 - 3 násobku 

průměrné mzdy, jak se Vláda zavázala, ale jen v rozsahu 1,4 - 2 násobku.  

   Návrh Mz neřeší proporcionální zvýšení příjmů ostatních zaměstnanců, ke kterému se Vláda 

rovněž zavázala. 

   Navzdory veškerým obtížím a obstrukcím ze strany Mz, které od počátku k jednáním 

přistupovalo neseriózně, byli jsme připraveni dále jednat, abychom ochránili pacienty před 

nepříjemnými důsledky protestních akcí.  

   Na opakované dotazy, zda a kdy máme očekávat ze strany Mz vážně míněný vstřícnější návrh, 

jsme opakovaně dostávali jen odmítavé odpovědi. Ministr Válek posléze prohlásil jednání o 

platech lékařů a zdravotníků za ukončená. Vláda tedy nesplní závazky, které vicepremiér Válek 

jejím jménem podepsal v prosinci 2023. 

  Představenstvo bere informace na vědomí. 

Hlasování – přítomno 13  hlasujících: 

pro:     13 

proti:    0 

zdržel se:  0     Návrh byl jednomyslně přijat. 
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Úhradová vyhláška pro rok 2025 

   Úhradová vyhláška č. 314/2024 Sb., je mimo ekonomickou realitu. Navýšení nominálních 

úhrad o 0-2 %, nebo dokonce meziroční pokles úhrad, v situaci, kdy soukromým lékařům nikdo 

nekompenzoval dvoucifernou míru inflace z uplynulých let (15,1% v roce 2022 a 10,7% v roce 

2023), tak to je opravdu výsměch.  

   Podle odhadů Mz, které bývají tradičně podhodnocené, má výběr zdravotního pojištění v roce 

2025 stoupnout o 27,5 mld. Kč. Výdaje pojišťoven se však mají zvýšit jen o 16,5 mld. Kč. 

Rozdíl, tedy 11 mld. Kč, mají pojišťovny kumulovat na svých účtech k pokrytí očekávané 

negativní bilance za rok 2024.  

   Škoda, že pan ministr Válek hned po nástupu do funkce doslova zahodil 14 mld. Kč, které 

posílala cestou zvýšení platby za státní pojištěnce do pojišťoven ještě minulá vláda.  

   Navíc z oněch 16,5mld. Kč má jít většina na nárůst výdajů za tzv. centrové léky, za léky na 

recept a za zdravotnické prostředky (dohromady růst o 7,4 mld. Kč) a na změny v Seznamu 

výkonů (dalších 2,6 mld. Kč) - dohromady má jít o 10 mld. Kč, které Mz nesmyslně označuje 

jako „mandatorní výdaje“. Jako by řádné placení za péči, kterou si od nás stát objednává, nebylo 

povinností pojišťoven. 

   Z plánovaných 27,5mld. Kč (ve skutečnosti tak jako vždy bude výběr ještě vyšší), má tedy 

pro všech 14 segmentů poskytovatelů zbýt pouhých 6,5 mld. Kč, což odpovídá nárůstu o 1,2 

%. V žádném případě to ale neznamená, zvýšení příjmů pro jednotlivé lékařské praxe o 1,2 %. 

Většinu tohoto minimálního nárůstu spotřebuje nárůst kapacit, případně kvůli stárnutí populace 

rostoucí potřeba zdravotní péče. 

  Z dotazníkové akce, kterou pořádala ČLK vyplynulo, že 98,5% respondentů je nespokojených 

s úhradovou vyhláškou a ochotu zapojit se do protestních akcí nejrůznějšího typu vyjádřilo 93% 

respondentů, mezi kterými 78% tvořili ambulantní specialisté, 16% praktičtí lékaři a 6% 

ambulantní gynekologové.  

 Představenstvo bere informace na vědomí. 

Hlasování – přítomno 13  hlasujících: 

pro:     13 

proti:    0 

zdržel se:  0     Návrh byl jednomyslně přijat. 

  

 

Pomozme soukromým lékařům - Zachraňme ambulantní specialisty 

   ČLK uspořádala ve svém sídle v Domě lékařů ve středu 23.10.2024 vzdělávací konferenci, 

na které upozornila na rizika ministerského návrhu úhradové vyhlášky pro soukromé lékaře. 

Konference byla veřejná s účastí novinářů. 

   Na konferenci mimo jiné vystoupili: 

MUDr. Milan Kubek – prezident ČLK 

Mgr. MUDr. Dagmar Záleská – právník specialista na úhrady a regulace 

MUDr. Tomáš Hauer  - ambulantní specialista 

   Delegáti listopadového sjezdu směrem k ambulantním lékařům a jejich ekonomické situaci 

přijali usnesení: ČLK upozorňuje na negativní trend klesajícího počtu soukromých lékařů. 

Jednou z hlavních příčin je klesající ekonomická rentabilita provozování soukromých 

lékařských praxí. Nejpostiženější skupinou jsou ambulantní specialisté, kteří jsou dlouhodobě 

mimo zájem politiků. ČLK vyhlašuje dlouhodobou kampaň s cílem zachránit ambulantní 

specializovanou péči poskytovanou soukromými lékaři. 

Sjezd vyzývá soukromé lékaře, aby podpořili snahu své profesní lékařské samosprávy o zlepšení 

ekonomických podmínek soukromých lékařů tím, že udělí plnou moc k svému zastupování v 
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dohodovacích řízeních ČLK-o.s., jejímž prostřednictvím komora oprávněné zájmy svých členů 

hájí. 

   Formuláře pro udělení plné moci ČLK svým členům opakovaně distribuuje. 

Představenstvo bere informace na vědomí.  

Hlasování – přítomno 13  hlasujících: 

pro:     13 

proti:    0 

zdržel se:  0     Návrh byl jednomyslně přijat. 

 

 

Plán zrušit výběrová řízení – novela zákona č. 48/1997 Sb. 

   Dne 30.10.2024 schválila vláda novelu zákona č. 48/1997 Sb., o veřejném zdravotním 

pojištění, která ruší výběrová řízení před uzavřením smluv o poskytování a úhradě hrazených 

služeb s výjimkou jednodenní nebo lůžkové péče.  

   Sjezd ČLK přijal usnesení, že „ČLK zásadně nesouhlasí se zrušením výběrových řízení před 

uzavřením smlouvy se zdravotními pojišťovnami v případě ambulantních poskytovatelů 

zdravotních služeb. Návrh podpořený Ministerstvem zdravotnictví otevírá prostor pro uplatnění 

svévole, libovůle a protekcionismu. Navržená novela má také jednoznačně prokorupční 

charakter. Výběrová řízení mají v případě ambulantních poskytovatelů zdravotních služeb svou 

významnou funkci. Je třeba zachovat při výběru smluvních poskytovatelů vliv profesních 

komor i odborných společností či jiných odborníků v daných oborech tak, jak je tomu dosud.“ 

   Vládou schválená novela představuje závažný zásah do kompetencí zejména okresních 

sdružení ČLK. A i když stávající výběrová řízení rozhodně nejsou dokonalá, není to přece 

dostatečný důvod pro to, aby byla zrušena.  

   Zrušení výběrových řízení představuje rovněž závažný zásah do kompetencí krajů, a tak i 

když část hejtmanů v létě s návrhem údajně souhlasila, je třeba o problému informovat nové 

krajské reprezentace.  

   Prezident ČLK vyzval již na sjezdu přítomné předsedy OS ČLK, aby se obrátili, buď 

jednotlivě, nebo prostřednictví Krajské rady ČLK na hejtmany a zastupitele s žádostí o pomoc 

a nabídkou součinnosti. Tuto svoji výzvu zopakoval v dopise, který 19.11.2024 rozeslal všem 

předsedům OS ČLK společně s podpůrnými materiály. Diskuse o tom, jak jednání v rámci 

jednotlivých krajů probíhala, je plánována na poradu předsedů 12.12.2024. 

Představenstvo bere informace na vědomí. 

Hlasování – přítomno 13  hlasujících: 

pro:     13 

proti:    0 

zdržel se:  0     Návrh byl jednomyslně přijat. 

 

    

Rezidenční místa na rok 2025 

   Podle ustanovení § 21a odst. 4 písm. b) zákona č. 95/2004 Sb. ministerstvo zdravotnictví 

poskytuje dotaci na rezidenční místo na celé specializační vzdělávání rezidenta u vybraných 

oborů, přičemž tyto obory stanoví pro následující kalendářní rok po projednání s ČLK, ČSK, 

ČLnK a odbornými společnostmi s ohledem na nedostatek lékařů, zubních lékařů a farmaceutů 

s příslušnou specializovanou způsobilostí. 

   Mz navrhlo vyškrtnout z oborů, u kterých poskytuje dotaci na celé specializační vzdělávání 

urgentní medicínu. Tuto podporu navrhuje zachovat u oborů: Všeobecné praktické lékařství, 

pediatrie, dětská neurologie, dětská a dorostová psychiatrie a psychiatrie. 

   Dr. Kubek 14.10.2024 vyjádřil souhlas s tím, aby navržené obory podporu obdržely, ale 

zároveň upozornil, že personální krize je zřetelná i v řadě dalších oborů. ČLK by proto 
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navrhovala seznam rozšířit. Zároveň požádal o bližší vysvětlení, dle jakých kritérií Mz obory 

vybíralo. 

   Z odpovědi Ing. Laaksonen – vedoucí oddělení vědy, výzkumu a dotací na vzdělávání Mz ze 

dne 13.11.2024 vyplývá, že Mz chce podpořit zejména ty obory, které mají vliv na dostupnost 

tzv. primární péče a dále obory zabývající se léčbou dětí a dorostu, což je významné pro budoucí 

zdraví celé společnosti. Návrh byl 8.10.2024 schválen ministrem Válkem. 

Hlasování – přítomno 13  hlasujících: 

pro:     13 

proti:    0 

zdržel se:  0     Návrh byl jednomyslně přijat. 

 

 

4) Zahraniční činnost 

 

WMA -  Helsinky 16.-19.10.2024 

   75. valné shromáždění Světové lékařské asociace (WMA) se konalo ve Finsku u příležitosti 

60. výročí přijetí Helsinské deklarace. 

   Vlastnímu jednání předcházelo ve dnech 14.-15.10.2024 setkání mladých lékařů, kterého se 

účastnili Dr. Přáda a Dr. Hilšerová. 

   Vlastního jednání, kterého se účastnili delegáti z 50 národních lékařských asociací a komor, 

se za ČLK účastnil Dr. Kubek. 

   Nejdůležitější bodem jednání bylo oficiální završení procesu revize Helsinské deklarace, 

která je jedním z nejdůležitějších světových dokumentů v oblasti biomedicíny. Revize, která 

reflektuje změny v medicíně i ve společnosti, ke kterým došlo od roku 1964, byla jednomyslně 

přijata symbolicky právě v Helsinkách, tedy v místě, kde před šedesáti lety spatřil světlo světa 

původní text.  

   Helsinská deklarace je klíčovým dokumentem, neboť definuje etické zásady pro lékařský 

výzkum zahrnující lidské účastníky. Jednomyslnému přijetí Valným shromážděním 

předcházelo 30 měsíců intenzivní práce pracovní skupiny pod vedením bývalého prezidenta 

Americké lékařské asociace (AMA) Dr. Jacka Resnecka Jr.  

  Revize Helsinské deklarace z roku 2024 poskytuje zvýšenou ochranu zranitelným skupinám 

obyvatelstva, zajišťuje větší transparentnost klinických zkoušek a pevnější závazky ke 

spravedlnosti a rovnosti ve výzkumu. 

   Valné shromáždění se dále zabývalo zejména dokumenty, které byly předjednány na zasedání 

Rady WMA, které se konalo v dubnu 2024 v Soulu.  

• Usnesení WMA odsuzující legislativu zaměřenou proti LGBTQ 

• Rezoluce WMA k využívání plastů v medicíně a jejich dopadu na zdraví a životní prostředí 

• Deklarace WMA o prevenci a snižování znečištění ovzduší 

• Rezoluce WMA o ochraně zdravotní péče v Izraeli a Gaze 

• Prohlášení WMA k epidemiím a pandemiím 

• Rezoluce WMA na podporu Turecké lékařské asociace 

• Prohlášení WMA na podporu očkování proti lidskému papilomaviru 

• Prohlášení WMA vyzývají k lepší prevenci sebevražd a sebepoškozování dospívajících 

• Usnesení WMA upravující pravidla dárcovství orgánů u vězňů 

• Deklarace WMA z Kigali o etickém používání lékařských technologií 

• Prohlášení WMA o technologiích asistované reprodukce 

• Usnesení WMA o zrušení směrnic WHO o užívání opiátů 

• Směrnice WMA o využívání propagačních masmédiích ze strany lékařů 

  Dr. Ashok Philip, specialista na vnitřní lékařství, praktikující v soukromém sektoru v Malajsii 

a bývalý prezident Malajské lékařské asociace, byl uveden do funkce jako 75. prezident WMA 
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pro období 2024-2025. Dr. Philip řekl, že lékařská komunita se musí bránit snahám nahrazovat 

lékaře v týmech poskytujících zdravotní péči. Tyto změny, které se mají zdánlivě vypořádat s 

nedostatkem lékařských odborníků, bývají v první řadě motivovány snahou ušetřit za každou 

cenu, a to na úkor pacientů, kteří již nedostanou tu nejkvalitnější zdravotní péči.  

   Dr. Jacqueline Kitulu, bývalá prezidentka Keňské lékařské asociace, byla zvolena příští 

prezidentkou WMA. Dr. Kitulu se ujme své funkce na 76. valném shromáždění WMA v Portu 

v Portugalsku v říjnu 2025. Zdůraznila důležitost globálního prosazování primárních, 

robustních zdravotnických systémů zajištěných dostatečným počtem zdravotnického personálu. 

Dr. Kitulu slíbila, že povede WMA s transparentností, soucitem a neochvějným nasazením. 

   Vědecké konference předcházející vlastnímu zasedání WMA se zabývala nerovnostmi ve 

zdraví a zdravotní péči a jak je řešit. Hlavní projev „Sociální spravedlnost a rovnost ve zdraví“ 

přednesl Sir Michael Marmot, bývalý prezident WMA. Následovaly sekce „Jak může prevence 

zajistit více spravedlnosti ve zdravotnictví?“, „Pokrok ve zdravotnictví – jak učinit přístup ke 

zdravotní péči spravedlivější?“ a „Jak zmírnit dopady změny klimatu na nerovnosti?“ 

   Maďarští lékaři znovu s námi - Maďarská lékařská komora (HMC) byla znovu přijata mezi 

členy Světové lékařské asociace. 

Představenstvo bere informaci na vědomí. 

Hlasování – přítomno 13  hlasujících: 

pro:     13 

proti:    0 

zdržel se:  0     Návrh byl jednomyslně přijat. 

 

 

EJD – Praha 25.-26.10.2024 

   Zasedání Evropské organizace Mladých lékařů se v Praze konalo již podruhé, poprvé to bylo 

v květnu 2013. 

   Jednání, na kterém SML-ČLK zastupovali předseda Dr. Veselý, místopředsedkyně Dr. 

Hilšerová a viceprezident ČLK Dr. Přáda, se uskutečnilo v sídle ČLK v Domě lékařů. Před 

vlastní konferencí se 24.10.2024 v sídle ČLK konalo zasedání předsednictva EJD. 

   Konference se účastnil viceprezident CPME Dr. Ole Johan Bakke, který byl následně 

v Amsterdamu zvolen novým prezidentem CPME.  

   Dr. Kubek představil účastníkům stručnou historii lékařských komor na území současné ČR 

a zavzpomínal na rok 2005, kdy se ještě jako předseda LOK-SČL poprvé účastnil jako zástupce 

ČR na jednání evropských mladých lékařů. Organizace v té době fungovala pod názvem PWG. 

V roce 2006 pak podal jménem ČLK přihlášku za člena. Do organizace byla ČLK přijata na 

podzim 2006 v Berlíně. V květnu 2013 pak ČLK pořádala zasedání v té době již EJD v Praze. 

Delegaci ČLK v té době vedl Dr. Šindler. 

   Vyúčtování: 

Sjezd v listopadu 2023 v rozpočtu na rok 2024 vedle částky 200 000,- Kč na činnost SML-ČLK 

schválil ještě rezervu 300 000,- Kč na pořádání zasedání EJD. 

Skutečné náklady, které zaplatilo centrum ČLK byly 478 059,- Kč. 

   Představenstvo se seznámilo s děkovným dopisem, který prezident EJD Dr. Alvaro Cerame 

zaslal prezidentovi a viceprezidentovi ČLK. Dopis obsahuje poděkování ČLK za to, jak se 

zhostila role pořadatele této akce. 

   Prezident ČLK děkuje všem zaměstnancům komory za dobrou práci při organizačním 

zajištění konference, kterou přispěli k vzorné reprezentaci ČLK na mezinárodním poli. 

Představenstvo bere informaci na vědomí. 

Hlasování – přítomno 13  hlasujících: 

pro:     13 

proti:    0 
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zdržel se:  0     Návrh byl jednomyslně přijat. 

 

   Dr. Dostalíková opustila jednání v 13.00 hodin, přítomno je 12 členů představenstva. 

 

CPME – Amsterdam 7.-10.11.2024 

   Jednání se za ČLK účastnili Dr. Kubek, Dr. Přáda a vedoucí zahraničního oddělení paní 

Vystrčilová. 

   Vlastnímu jednání CPME předcházela konference pořádaná hostitelskou Královskou 

nizozemskou lékařskou asociací na téma digitalizace a užití umělé inteligence (AI) ve 

zdravotnictví. Asi nejdůležitější částí konference bylo šest otázek a odpovědí právníka 

v souvislosti s používáním AI ve zdravotnictví 

 Liší se AI od jiných medicínských technologií? 

 ANO 

 Je používání AI vždy prospěšné? 

 NE 

 Jaké je právní ukotvení používání AI? 

 Právní normy se teprve vyvíjí 

 AI a chyby. Jaká je odpovědnost lékaře? 

 Absolutní 

 Převezme nakonec AI roli lékaře? 

 NE (asi) 

 Ohrožuje AI soukromí a lékařské tajemství? 

 ANO 

Národní reporty: 

- Norsko: Problematika mobility lékařů v rámci Evropy (Norsko není součástí EU), zejména v 

souvislosti s uznáváním (popř. částečným uznáváním) specializačního lékařského vzdělání 

získaného v zahraničí. Dlouhodobá debata s úřady zacílená na to, aby lékaři při získání části 

vzdělání v jiné zemi nemuseli tuto část duplikovat, v Norsku nikam nevedla, proto již byly 

zahájeny právní kroky. Poděkování směřovalo CPME za pomoc se shromážděním informací z 

ostatních států. 

- Česko: Dr. Kubek připomenul příčiny a průběh protestní akce „Lékaři jsou jen lidi“ i dohodu 

z prosince 2023, na jejímž základě nemocniční lékaři pokračovali v přesčasové práci. 

Prezentoval výsledky protestu. V první řadě zrušení kontroverzní novely zákoníku práce, která 

povolovala dvojnásobné množství přesčasové práce pro lékaře a lékařky. Za druhé pak zvýšení 

platů a mezd. Ke změnám ve specializačním vzdělávání sice došlo, ale jde o změny pouze 

kosmetické. Definitivní novela zákoníku práce s příplatkem za delší směny. Zákon o 

odměňování zdravotníků sjednocující pravidla odměňování ve všech nemocnicích a garantující 

lékařům za základní pracovní dobu příjem ve výši minimálně 1,5-3násobku průměrné mzdy 

však vláda nepřijala. Zásadní bod z dohody z prosince 2023 tak nebyl splněn. Protestní akce 

zdravotníci odložili ze solidarity kvůli povodním.  

- Francie: Nový zákon o ukončení života byl v březnu zveřejněn prezidentem Macronem. Návrh 

stanoví limity pro euthanasii či asistovanou sebevraždu (např. musí se jednat o dospělého 

pacienta, musí to být Francouz atd.).  

   Ve Francii byla zveřejněna zpráva o ekonomickém a personálním zajištění zdravotnictví 

„Atlas of Medical Demography 2023“ – iniciativa zaměřená na zmapování statistických 

ukazatelů ve zdravotnictví (vývoj počtu lékařů, věk lékařů, podíl žen, atd.).  

- Maďarsko: Situace v Maďarsku se stává extrémní. Například bylo zrušeno ministerstvo 

zdravotnictví a resort řídí ministr vnitra. Povinné členství v lékařské komoře bylo již dříve 

zrušeno. Představenstvo komory je označováno za součást opozice a čelí politickým útokům. 

Vláda využívá soukromých e-mailů obyvatel, které nashromáždila během registrace na 
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očkování proti COVID-19 a oslovuje občany s dotazy typu: „Co si myslíte o politických akcích 

Maďarské lékařské komory?“. Výjimkou nejsou ani policejní vyšetřování zaměřená na aktivity 

komory. Aktivity zaměřené proti LGBT+ komunitě. Např. diagnóza transexuality byla 

zakázaná. Nedostatek lékařů v Maďarsku se již projevuje i tak, že cca 1,5 milionu obyvatel 

nemá praktického lékaře. 

- Velká Británie: Protestní akce přinesly navýšení mezd pro jednotlivé skupiny lékařů. Role 

„lékařských asistentů“ (physician associate) postupně lépe právně lépe upravována, od 

poloviny prosince 2023 již tyto profese pod kontrolou BMA. Také terminologická změna z 

“physician associate” na “assistant associate”. 

   Následovala jednání v pracovních skupinách, kdy se zástupci ČLK účastnili jednání pracovní 

skupiny zaměřené na odbornou praxi a zdravotní systémy (Professional Practice & Health 

Systems). V rámci schůze byla představena poslední revidovaná verze návrhu dokumentu 

„Policy on the Quality of Basic Medical Education” (CPME 2024/084 REV9). V prezentované 

verzi byly zohledněny připomínky některých národních organizací a také zástupců EMSA 

(Evropské asociace studentů medicíny) a tyto připomínky a návrhy úprav byly diskutovány a 

jejich případné přijetí hlasováno v plénu. 

  Dalším zajímavým bodem jednání byla prezentace prvních materiálů v rámci projektu Health 

Czech 2024-2029. Konkrétně byla tato část zaměřena na pracovní podmínky lékařů v Evropě. 

Propagační materiál včetně videokompilace z vyjádření jednotlivých lékařů, do které se za ČLK 

přispěl Dr.Přáda představil šéf komunikace CPME Calum MacKichan. 

  Výsledky voleb 

Prezident: Dr Ole Johan Bakke (Norsko) – bývalý viceprezident, který neměl protikandidáta. 

1. viceprezident: Dr Andreas Botzlar (Německo) 

2. viceprezident: Dr Jacqueline Rossant-Lumbroso (Francie) 

3. viceprezident: Dr Péter Álmos (Maďarsko) 

4. viceprezident: Dr Kitty Mohan (Velká Británie). 

Pokladník: Professor Dr Raymond Walley (Irsko) – bývalý viceprezident 

Představenstvo bere informaci na vědomí. 

Hlasování – přítomno 12  hlasujících: 

pro:     12 

proti:    0 

zdržel se:  0     Návrh byl jednomyslně přijat. 

  

  Dr. Monhart opustil jednání v 13.10 hodin, přítomno je 11 členů představenstva. 

 

 

5) VR ČLK 

 

   Zasedání VR ČLK svolal její předseda Dr. Mrozek na 7.11.2024, tedy na termín, kdy se 

jednání nemohli účast ani sekretář Dr. Přáda, ani prezident ČLK Dr. Kubek, neboť se oba 

účastnili rod dopředu plánovaného zasedání CPME v Amsterdamu.  

 Dr. Kubíček informoval o průběhu zasedání VR ČLK: 

- jako host vystoupil ředitel Národního centra elektronického zdravotnictví Mz Bc. Petr 

Foltýn. 

- přítomní členové VR ČLK nesouhlasili s návrhem novely SP-1, který schválilo 

představenstvo ČLK na svém jednání dne 12. 9. 2024.  Po diskusi delegáti Sjezdu ČLK 

stavovský předpis schválili v pozměněném znění. 

- příští termín VR ČLK bude dne 12. 12. 2024. 
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6) Licence 

 

 

7) Různé 

 

Zasedání představenstva a další akce ČLK v 1. pololetí 2025 

 

Datum Den Čas Akce Místo konání 

25. 1.                     sobota 9:00  představenstvo ČLK - Praha 

20:00 ples lékařů Palác Žofín 

1. 3. sobota 9:00 představenstvo ČLK - Praha  

13. 3. čtvrtek 15:00 porada předsedů Břevnovský klášter 

19:00 pasování rytíře Břevnovský klášter 

12. 4 sobota 9:00 představenstvo ČLK - Praha 

16. 5. pátek 9:00 představenstvo ČLK - Praha 

19. 6.  čtvrtek  9:00  představenstvo ČLK - Praha  

15:00 porada předsedů ČLK - Praha 

18. 7. pátek  9:00  představenstvo  ČLK – Praha  

 

 

BF24 – aktuální informace 

   Dr. Jehlička informoval o současném stavu programu BF24 – program prevence obezity dětí 

a mládeže, který připravuje ČLK ve spolupráci s dalšími organizacemi.  

   Dodavatelem fitness náramků byla ve výběrovém řízení vybrána firma Garmin, dodavatelem 

mobilní aplikace firma MagicWare. V současnosti probíhá testování beta verze mobilní 

aplikace a celého systému BF24. 

 

 

Zasedání představenstva bylo ukončeno ve 14:00 hodin. 

 

 

Příští zasedání představenstva se uskuteční v sobotu 14.12.2024 od 9:00 hodin v sídle ČLK 

v Domě lékařů v Praze 9. 

 

 

 

Zapsala: Hanka Matějková 

 

Schválil: MUDr. Milan Kubek - prezident ČLK 


